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ملخص البحث  
تخدم محطة التدريب و الأبحاث الزراعية والبيطرية كافة قطاعات جامعة الملك فيصل من حيث تدريب الطلاب في مجال الزراعة والطب البيطري وتوفير سبل أجراء التجارب الزراعية و المشاهدات العلمية والعملية لكثير من المحاصيل للباحثين وطلاب الجامعة بالإضافة الي توفير الأعلاف المختلفة لقطاع الإنتاج الحيواني وكذلك نباتات الزينة . وتتوقف عملية الإنتاج النباتي علي صفات التربة والمياه المتوفرة في محطة الأبحاث ولذا كان من المهم التعرف علي صفات التربة الطبيعية والكيميائية ودرجة خصوبتها ومعرفة درجة ملائمتها للزراعة ووضع تقييم لها ورسم خرائط لصفات التربة التصنيفية وخرائط القدرة الإنتاجية باستخدام تصور جديد لتقييم التربة . وللوصول الي أهداف البحث سيتم

1- وصف مورفولوجي لبعض من قطاعات التربة.

2-  تجميع عينات سطحية وتحت سطحية من علي مسافات معينة (200×300م2) لتشمل جميع مناطق محطة الابحاث.
3- اعداد وتجهيز التربة لتحليل الكيميائي والفيزيائي وتحديد العناصر السمادية الكبري والصغري. تجميع وتحليل عينات من مياه الابار المستخدمة في الري. 
4- حساب  معامل تقييم التربة للاستخدام والانتاج الزراعي. 
5- رسم خرائط لصفات التربة و خرائط القدرة الانتاجية كلا علي حدي.
6- أختيار المحاصيل الزراعية المناسبة لكل نوع من الترب  
7- تحديد المشاكل في كل حقل من حقول الانتاج بالمحطة  ووضع السبل لحلها.
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ABSTRACT

The training and research Station of Agricultural and Veterinary serves all the sectors of King Faisal University  in the field of agriculture, veterinary medicine and to provide access to agricultural and scientifically  experiments  and practical observations of many crops for researchers and university students in addition to providing fodder for the various animal production sector as well as ornamental plants. The crops production process depend on the characteristics of soil and available water in research center, so it was important to recognize the natural qualities of soil, chemical and the degree of fertility and the degree of suitability for agriculture, assessment and mapping of the qualities of soil classification maps and productive capacity using a new vision to assess the soil. To reach the goals of research to be:

1- Morphological description of some soil profiles

2- Collection of surface and subsurface soil samples from every points according to net points (its area is 200 300 × m2 for every point).

3- Preparing and processing of soil for physical and chemical analyze and identify the macro and micro fertilizer elements. Analysis of wall water of irrigation. 

4- Calculation of land evaluation factors for land use in agriculture.   
5- Mapping of soil characteristics and maps of the productive capacity alone. 
6- Select the appropriate crops for each type of soils 
7- To identify problems in every field from the fields of production and attempting to solve them.
تقدير العناصر الثقيلة السامة في الأسمدة ومحسنات التربة وفي بعض الأراضي الزراعية بواحة الإحساء
محمد محمد الجرواني و عبد الرحمن بن محمد المديني

محطة التدريب والابحاث الزراعية والبيطرية

 (ممول من عمادة البحث العلمي – جامعة الملك فيصل - عام 2008)

 ملخص البحث 

من أجل بيئة خالية من التلوث وحتى لا يكون النشاط الزراعي مصدر من مصادر التلوث البيئي ولمعرفة مدي تلوث البيئة ببعض من العناصر الثقيلة التي لها تأثير ضار علي صحة الانسان والبيئة مثل الكادميوم (Cd) والزرينخ (Ar)  و الكروميوم (Cr) والرصاص (Pb) والزئبق (Hg) والنيكل (Ni) والنحاس (Cu) والزنك (Zn) والتي قد تتواجد في بعض من المواد المستخدمة في الانتاج الزراعي فأن هذه الدراسة تهدف الي الاتي:ـ

1- تقدير العناصر الثقيلة في بعض من محسنات التربة والاسمدة الكيمائية و الاسمدة المستخدمة في الزراعة  العضوية  ، وتشمل المواد الصلبة الحيوية والعضوية  ، والاسمدة والمغذيات الرئيسية ، والنفايات الصناعية ، والسماد ، والجبس الزراعي ومصادر المغذيات الدقيقة ، بالتركيز على المواد المستخدمة في انتاج المنتجات الزراعية العضويه في السعودية.
2- تقدير هذه العناصر في الطبقة السطحية من التربة (صفر – 30سم) في عدد من ترب البيوت المحمية Green house والبساتين وحقول المحاصيل الحقلية المفتوحة Open field

3-  مدي إسهام العمليات الزراعية وخاصة التسميد بالأسمدة الفوسفاتية والمواد المضافة الاخري من مبيدات وأسمدة عضوية وبيولوجية وأسمدة مخلبية ومحسنات التربة في تلوث التربة والمنتجات الزراعية بهذه العناصر  حيث وجد إن الأسمدة الفوسفاتية تحتوي علي كميات من العناصر الثقيلة التي تعتبر ملوثات للبيئة.
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الملخص

For a pollution-free environment so that no agricultural activity is a source of environmental pollution and to learn the how is the environmental pollution with some of the heavy elements that have an adverse impact on human health and the environment, such as cadmium (Cd) and Alzerenk (Ar) and chromium (Cr), lead (Pb) And mercury (Hg), nickel (Ni) and copper (Cu), zinc (Zn) which may exist in some of the materials used in agricultural production, and therefore the 

present study aimed to the following: 
1 - assessment of heavy elements in some of the soil conditioners chemical fertilizer and fertilizer used in organic agriculture, include solid materials bio-organic fertilizer and nutrients and major industrial waste, fertilizer, agricultural gypsum and sources of micronutrients, focusing on the materials used in the production of organic agricultural products in Saudi Arabia. 
2 - An assessment of these elements in the surface layer of soil (zero - 30 cm) soils in a number of Green house, orchards and crop of open field .
3 - the extent of the contribution of agricultural operations, especially fertilization phosphate fertilizers and the additives other than pesticides ,organic fertilizers, biological fertilizers, soil conditioners and chelating pollution of soil and agricultural products such elements found in the phosphate fertilizers containing quantities of heavy elements which are pollutants to the environment.
